海南集到史

海南省集邮协会 编

海南出版社

图书在版编目(CIP)数据

海南集邮史/海南省集邮协会编.一海口:海南出版社, 2008.12

ISBN 978 - 7 - 5443 - 2616 - 2

| .海… || .海… || .集邮 – 历史 – 海南省 | Ⅳ.G894.1

中国版本图书馆CIP数据核字 (2008) 第183630号

书 名:海南集邮史

编 者:海南省集邮协会

印刷装订。海口恒久彩色包装印刷有限公司

责任编辑: 丁桂芳

海南出版社出版发行

地 址:海口市金盘开发区建设三横路2号

邮政编码: 570216

编辑电话: 0898-66814232 66830920

周 址: http://www.hncbs.cn

开 本: 787毫米×1092毫米 1/16

印 张: 23.5

版 次: 2008年12月第1版

印 次: 2008年12月第1次印刷

字 数: 322千字

书 号: ISBN 978-7-5443-2616-2

定 价:59.00元

《海南集邮史》编辑委员会

名誉主任: 文兴元 主 任: 李柏平

副 主 任: 刘唐义 谢 华 张少中 陈凤杰 姚广兴

委 员:游 奎 陈清莲 孙兆岭 王光森 吴德秀 黄培平

王式忠 陈运和 黄善强 李卓捷 符尊仪 王 剑

邴作柱 李家权

《海南集邮史》编纂人员

主 编: 刘唐义

副主编: 谢 华 张少中 陈凤杰 李家权 姚广兴

编 纂: 刘唐义 姚广兴 谢 华 张少中 陈凤杰 王光森

陈运和 黄善强 黄培平 符尊仪 陈 龙 王 剑

邴作柱 李家权 吴华燕 同燕妮 陈文勇 陈 虹 韩 冰 许文红 孙世路 沈长青 王经开 王文博

姜运南 陈 晶 陈 媛

审 稿: 刘唐义 姚广兴 谢 华 黄培平 张少中 陈凤杰

陈运和 王 剑 李家权 同燕妮

序

海南省邮政公司总经理

2-42

集邮是以邮票为载体的文化活动,它源于邮政,融于邮政,与邮政的产生、发展相伴而行,一起经历了清代邮政、中华邮政(中国人民革命战争邮政)、人民邮政三个发展时期。所以,集邮史离不开邮政史、邮票史,集邮史也是邮政史和邮票史的一部分。

《海南集邮史》的编纂历时一年多,在广泛挖掘和搜集大量资料的基础上,坚持去惑求实,辨伪存真,力求史实准确;坚持语言平实顺畅,图文并茂,力求雅俗共赏,是一部全面、系统记述海南集邮活动的史书。它比较翔实地叙述了自20世纪初海南近代邮政诞生至2006年的百余年间,海南集邮活动发生、发展、壮大的历史进程,特别是着重记述了中共十一届三中全会以后,中国改革开放、跨进新世纪的20多年来,海南集邮事业健康、持续发展的历程。它弥补了海南集邮史料记载的空缺,实现了海南几代集邮人的共同夙愿。《海南集邮史》是一部存史以贻后世,以史为鉴,启迪今人和鼓舞后人的集邮专著。它是了解和认识海南近代邮政发展历程的参考书;从某种意义上说,也是了解和学习中国邮政史以及海南省情的辅助读物;亦是帮助了解和认识集邮的本质与规律,对广大集邮爱好者进行健康、正确集邮观教育的史料和指导集邮文化深入健康发展的工具书。

《海南集邮史》是集体力量和智慧的结晶。它凝聚了海南省老 一代集邮家、邮学家和省集邮协会各专业委员会相关人员及部分离 退休的原邮政部门的老领导、老同志所积累的宝贵财富和奉献精神。在本书与读者见面的时候,我谨向为本书付出心血和汗水的编纂人员,向为本书提供各种资料、史料和提出宝贵意见的省内外集邮家们,以及关心指导过本书的各位老领导、老同志,一并表示深深的感谢!

集邮文化作为社会主义先进文化的一个组成部分,对加强社会主义精神文明建设和构建和谐企业具有其独特的作用。《海南集邮史》的面世,必将对海南省普及集邮文化,提高海南省集邮水平发挥重要的作用。我热切地希望海南省广大集邮工作者以此为新的起点,继往开来,与时俱进,同心同德,携手共创海南省集邮工作和集邮活动的新天地,谱写海南省集邮事业的新篇章。

2008年10月

2

Forward

Wen Xing Yuan General Manager of Hainan Post Corporation

Philately is a cultural activity with stamps as its carrier, originating from and fused with the post, and developing as a companion with the emergence and development of the post. Philately in company with the post experiences three developing periods, namely Chinese Imperial Post, the Chinese Postal Service (the post of Chinese People's Revolutionary war) and People's Post. Therefore, the philatelic history can't be separated from, but a part of the history of post and stamps.

The compilation of The Philatelic History of Hainan was a process of more than one year. Based on a great deal of materials dug and collected in a wide scope, it insists in eliminating the delusion, distinguishing the false and retaining the truth, striving to search the historical facts, and sticking to using the smooth language, combining pictures with texts in excellence, striving to suit both refined and popular tastes, which makes the book a history record to narrate comprehensively and systematically the philatelic activities of Hainan province. The book records fully and accurately the emergence, development and growth of philatelic activities of Hainan Province, during more than one hundred years from the naissance of modern post in the early 20th century to 2006. It especially recounts the course of healthy and continuous development of Hainan philatelic undertaking in the past 20 years since the Third Plenary Session of the 11th Party Central Committee of the Communist Party of China, after which China carried out reform and opening up and strode into the new century. The book fills up the vacancy of historical philatelic record in Hainan and realizes the common wishes of several

generations of collectors of Hainan. The philatelic history of Hainan is a philatelic monograph to keep the history and benefit the future ages, edify the moderns and encourage the posterities taking the history as a mirror. It is a reference book to know and understand the developing course of Hainan modern post, and to some extent, an assistant reading matter to find out and learn the Chinese postal history and circumstance of Hainan Province as well as the historical data to help to understand the nature and rules of history and educate the general stamp lovers with healthy and correct values of philately, and a reference book to direct the deep and healthy development of the philatelic culture.

The Philatelic History of Hainan is a crystal of collective efforts and wisdoms, and it agglomerates the dedicating spirits and valuable treasures accumulated by the philatelists and philatelic scholars of the old generations as well as the experts of all professional committees of the provincial philatelic association and part of retired leaders and comrades of the former postal departments of Hainan Province. On occasion that the book meets its readers, I would like to convey my deep thanks to the compilers who paid out their painstaking efforts, the philatelists in or out of the province who provided various materials and historical data and brought forward their valuable opinions, and the veteran leaders and comrades who ever concerned about and gave their instructions to the compilation of the book.

Being a part of advanced socialist culture, philatelic culture can play its special role in strengthening the construction of socialist ethics and building harmonious Enterprise. The publication of *The Philatelic History of Hainan* will surely play an important role in popularizing the philatelic culture and raising the philatelic level of Hainan province. I hope earnestly that general philatelic workers of Hainan province take the publication of the book as a new starting point, and carry on the past and open a way to the future to bloom the philatelic undertaking,

keep pace with the times with one heart and one mind to create hand in hand the new world of the philatelic work and activities and compose a new chapter of the philatelic undertaking of Hainan province.

Oct. 2008

凡例

- 一、本书全面系统地记述了海南近百年来集邮活动的历程。集邮来源于邮政,对邮政史的研究,属于集邮学术研究范畴,也是集邮活动的一项内容,故对中国邮政,特别是海南邮政的源流及其发展,列为本书首篇,作了概括性的记述。
- 二、本书取事,坚持详近略远原则。记述的时间,上限不定, 下限截至2006年;为存史需要,对邮政源流及其发展的记述,则 追溯到中国古代邮驿史的发端。
- 三、根据详今略古的原则,本书着重记述近代和当代海南集邮活动的历史,特别是对中共十一届三中全会和海南建省以来的集邮活动,突出重点,详尽记述。
- 四、全书结构按章、节、目依次排列,以类系事,事以类从。 全书共8章 34节。对章节之间的交叉重复部分,用详略互见、各 有侧重、区别记述的写法,尽可能做到文字简练、脉络明晰。
- 五、时间表述,一般采用公元纪年,民国以前(含)用历史 纪年加注公元纪年。古代地名与今名不同的括注今地名,对人的称 呼即职务加姓名。

六、书末附录有海南集邮大事年表,集邮机构组成人员、名单,历届代表大会代表名单,先进个人名单等,以供检索和参考。

七、本书资料来源,主要引用海南省档案馆、海南省邮政管理 局档案室所藏档案,以及参考《中国集邮大辞典》、《中国集邮百 科全书》、《中国的邮驿与邮政》、《中国邮戳史》、《广东集邮志》、 《海南百科全书》、《海南省志·邮电志》、《海南岛历代建置沿革 考》、《集邮》杂志等书目,均经核实后载人,一般不注明出处。

Notes on the Use of the Book

- I. The book narrates comprehensively and systematically the course of philatelic activities in Hainan Province during the past nearly one hundred years. Philately originates from the post, and study on postal history belongs to the category of that on philatelic academy, and it is also a content of philatelic activities. Therefore, the headstream and the development of China Post, especially of Hainan Post, is synoptically narrated as the first chapter in the book.
- II. When recounting events, the book insists on the principle of being detailed for near events and brief for the far. The earliest event covered in the book is uncertain, but the latest is in 2006. In order to meet the demand of keeping history, the narration of the headstream and development of the post traces back to the inchoation of the post station service in ancient china.
- III. According to the principle of being detail for today and brief for past. The book emphasizes in the history of philatelic activities of Hainan province in the modern and present age, especially those since the Third Plenary Session of the 11th Party Central Committee of the Communist Party of China and the foundation of the Hainan province.
- IV. The structure of the book is arranged in turn from chapter, section and item, and events are classified. The whole book is composed of 8 chapters and 34 sections. Repeating part in different chapters is written in different methods, trying best to make words concise and venation clear.
- V. As for time formulation, years are given according to the Christian chronology. The years for the events occurring before the republic of China are expressed according to the history chronology, and

the years of the Christian chronology are given as well. As old names of the places differ from those of today, present name are given in the brackets.

VI. Appendixes at the end of the book include Philatelic Memorabilia of Hainan province, members of philatelic organizations, all representatives lists in each member congress, and lists of advanced individual.

VII. As for the data sources, the book mainly cites archives collected in Archives of Hainan province, Archives of Postal Administration of Hainan province, also refers to bibliotheca, namely The Philatelic Dictionary of China, the Philatelic Encyclopedia, Post Service and Post of China, Postmark History of China, Philately of Guangdong, Encyclopedia of Hainan, Hainan Province Posts and Telecommunications, Establishment Evolution of Hainan Island, and Philately, etc.

前言

海南省,简称琼,位于中国最南端,地处西太平洋经济带中段,海上交通要冲。陆地面积 35354 平方公里,海洋面积约 200 万平方公里。2006 年有人口 835.88 万人,有汉、黎、苗、回等 39 个民族,其中黎族是海南岛土的原住民族。全省管辖 18 个市县,以及西沙、南沙、中沙群岛办事处和洋浦经济开发区管理局。省会设在海口市。海南省是中国陆地面积最小、海洋面积最大的热带海洋岛屿省。

海南岛犹如明珠镶嵌在浩瀚的南海上,拥有得天独厚的自然资源。巍峨挺拔的五指山,风光旖旎的万泉河,神奇美丽的鹿回头,海天一色的天涯海角,千姿百态的热带雨林等,是海南岛丰富的自然景观的缩影。一方水土养一方人,悠久的历史和受中原文化的影响,历代孕育了许多著名的人物。在古代,有海南文化第一人的诗书画家白玉蟾(宋)、纺织技术家黄道婆(元)、一代文宗丘濬(明)、铁骨清官海瑞(明)、琼州唯一探花张岳崧(清)等;在现代,有共和国名誉主席宋庆龄、戎马一生的开国将领张云逸、孤岛奋斗二十三年红旗不倒的擎旗人冯白驹、威震琼岛誉满中华的红色娘子军、新时期的英雄战士李向群;还有椰风海韵特色的风土人情、文化遗产。所有这些,部分已登上了誉称"国家名片"的新中国邮票的殿堂,部分成为集邮家邮集的重要内容,更多的题材为邮票邮品提供了丰富的资料和坚实的基础。

海南集邮史经历了萌芽、兴起、低潮、恢复、发展的过程。有组织、有领导、有规模的集邮活动主要是新中国成立以后,特别是1988 年海南建省后,海南的集邮活动蓬勃发展。集邮活动作为群众性的业余文化生活,如火如荼,经久不息,已经深入到我们的每

个生活角落,成为社会主义精神文明建设的一部分。到 2006 年,全省集邮会员 2501 人,集邮爱好者 32400 余人。多次参加全国、世界邮票展览;多次参加全国性的集邮学术论坛和最佳邮票评选;省内组织形式多样的集邮活动,如集邮展览、集邮学术研究、集邮知识讲座、集邮知识竞赛;建立"集邮者之家",创建"全国青少年集邮活动示范基地";出版《海南集邮报》和编印《海南集邮信息》;发表集邮论文,开展集邮进校园活动等。同时,承办了第 17届全国最佳邮票评选活动、中古邮票首发式和"粤闽琼台港澳集邮学术年会"等大型集邮活动。1988 年 6 月 19 日,海南省邮票公司成立;1989 年 4 月 13 日正式组建海南省集邮协会并召开第一次代表大会。从此以后,海南的集邮活动进入了有组织、有领导、有计划地全面发展时期。到 1997 年 6 月止,全省 19 个市县(含原琼山市)和洋浦经济开发区全部成立了集邮协会。海南省各级集邮协会成立后,组织开展了丰富多彩的集邮活动,为社会主义先进文化建设增光添彩。

盛世修史。为了真实地将海南的集邮活动历史记录下来,以史为鉴、传之后世、也为了总结过去,筹划未来,使海南省的集邮活动持续、健康发展,省集邮协会组织专家和有关人员广泛收集资料、系统整理,集思广益、呕心沥血、四易其稿,本着对历史负责、乘笔直书的精神,克服了种种困难,认真撰稿,完成了这部史书的编写任务。《海南集邮史》吸收了以往的研究成果,在不少方面还有所突破。《海南集邮史》把海南的集邮活动置于中国集邮史乃至中国现代史、当代史的大背景之中来观察论述,赋予集邮活动以深刻的历史文化内涵和鲜明的海南地域特色。《海南集邮史》坚持正确的政治方向和正确的集邮观、道德观,是一部爱国主义传统教育的教科书,也是一部了解、研究海南集邮活动历史的地情书。

由于年代较为久远,许多集邮前辈和知情人士已谢世。一些珍贵的历史资料已经散失,无法查找,这给编纂工作带来很大困难,故对历史有疑不列人。对于本书的不足之处,敬请广大读者不吝指正。

编者

Preface

Hainan province, Called "Qiong" for short, located at the most south tip of China, lying at the middle part of west Pacific economic zone, it is the strategic pass on the sea. Hainan occupies a land area of 35, 354 square km, and a sea area of 2 million square km. In 2006, there were population of 8.3588 million with 39 nationalities, namely Han, Li, Miao and Hui. And the Li is the native nationality of Hainan island. 18 cities and counties, as well as Xisha, Zhongsha, Nansha islands and surrounding sea waters and Yangpu Economic Development Zone are under its jurisdiction. Hainan province is a tropical island with the smallest land area and the largest sea area in China.

As a glittering pearl on the vast South Sca, Hainan Island has its special natural resources. The towering Wu Zi Mountain, Wanquan River with charming scenery, the miracle and beautiful Deer Looking Back and the remotest end of the earth are the epitome of the abundant natural sights of Hainan Island. The certain water and the earth fosters the certain people. With its long history and influence by the Zhongyuan culture, Hainan has gestated many famous figures in the past dynasties. In ancient Hainan, there were Bai Yu Chan (Song), a poet and artist as the first man of Hainan culture, Huang Dao Po (Yuan), the famous textile weaving technologist, Qiu Rui (Ming), a great literature master of the dynasty, Hai Rui (Ming), an incorruptible governor, and Zhang Yue Song (Qing), the sole Tan Hua in Hainan. In modern times, there were Song Qing Ling, the honorary chairperson of Republic of China. Zhang Yun Yu, a general living in army for the whole life, Feng Bai Ju, the flag holder fighting in the sole island and keeping the red flag erecting for 23 years, Red Ladies Army that is famous all round the island and throughout China, and Li Xiang Qun, a hero fighter in the new period. Besides these, Hainan also has its natural conditions and

social customs with the specialty of coconut wind and sea charm, as well as cultural heritages. Some of these have mounted the palace of stamps in new China which is honored as national name card", and some have become the important contents collected by the stamps collectors. And more themes provide philatelic matters with abundant material and solid foundation.

The philatelic history of Hainan has gone through the process of the germination, rising, low ebb, renaissance and development. Well organized, well - led and scale philatelic activities mainly happened after the foundation of new China, especially after the establishment of Hainan province, philatelic activities of Hainan flourish. Being a part of spare time cultural life of the mass, philatelic activities, like the raging fire, have penetrated into every corner of the society, and become a part of socialist spirit civilization. By 2006, the number of philatelic members reached 2501 and stemps lovers was 32400. They have ever participated in national and international philatelic exhibitions, national philatelic academic forum and best stamp popularity poll activities for many times as well. Inside the province, activities of various forms have been organized, such as philatelic exhibitions, philatelic acedemic research, philatelic knowledge lecture and philatelic knowledge contest, building "Philatelic Club", founding "All - China Demonstration Base for Juvenile Philatelic Activities", publishing Hainan Philately News, compiling Hainan Philatelic Information, releasing philatelic thesis and carrying on "philately entering campus" activity. Meanwhile, Hainan hosted good - sized philatelic activities, namely the 17th National Best Stamp Popularity Poll, China - Cuba stamps first issuing ceremony and annual conference of Yue Min Qiong Taiwan Hongkong philatelic academics. On June 19th, 1988, Hainan Stamps Corporation was founded. Hainan Philatelic Association was formally established and the first members congress was held on April 13, 1989. From then on, philatelic activities of Hainan entered the well - organized, well - led

and well – planned development period. By June, 1997, philatelic associations had been established in 19 cities and counties (including formal Qiongshan City) and Yang Pu economic developing zone. After that, rich and colorful philatelic activities have been carried on, helping to construct the advanced socialist culture.

Such great achievements in history deserve to be well recorded. In order to present faithfully the history of philatelic activities in Hainan, take the history as a mirror, benefit the future ages, and so as to summarize the past and plan for the future development, push philatelic activities to develop continuously and healthily, experts from Hainan Philatelic Association and related people collected various materials in wide rage and arranged systematically, drew on the wisdom of the masses and exerted their utmost effort. Sticking to the spirit of responsible for history and writing according the facts, they had overcome kinds of difficulties to go through four drafts until this final result eventually come into being. The Philatelic History of Hainan absorbs the ready research achievements, and contributes more of its own in many aspects. The book observes and narrates the philatelic activities in the context of the philatelic history of China, and even the modern and current history of China, endowing the philatelic activities with profound historical and cultural connotation and the marked local specialty of Hainan. The Philatelic History of Hainan, insisting on the correct political direction and philatelic ethics, is a textbook of traditional patriotism education, and a book of local conditions knowing and researching on history of philatelic activities of Hainan.

The facts that many philatelic predecessors and those knowing the inside stories have gone, and also the facts that some valuable historical materials have been lost, bring much difficulties to the compilation, so certain materials unconfirmed have not been placed in the book. If there is any mistake in the book, please don't hesitate to point out.

Compiler

史文明全国集邮展览获银奖; 2006 年姜运南的《重庆中华、大东、中央版孙中山像普通邮票》邮集参加光辉的历程——纪念中国共产党成立 85 周年全国集邮展览获银奖; 2006 年王经开的《邮政运递》邮集和王英的《蜜蜂》邮集参加 2006 年"德胜杯"全国专题集邮展览分别获大银奖、银奖。

集邮活动——1989 年春节前夕,市集邮协会在长堤路原儿童公园大酒店举行海口市邮友春节大联欢文艺晚会,演出精彩的集邮文艺节目,并发放纪念邮品,参加联欢晚会的集邮爱好者逾千人。

1990年5月30日晚,市集邮协会在工人文化宫顶层露天平台举行集邮联欢晚会,副局长王光森亲自主持,演出集邮文艺节目,举办舞会。

1994年5月8日,市集邮协会在工人文化宫举办第一个集邮日活动,参加人数200余人。1994年6月26日,在得胜沙邮电分局职工俱乐部组织首次邮品交换活动(以拍卖形式交换),参加人数600多人。在随后的1994年下半年、1995年、1996年又相继举办了多次邮品交换活动。1994年8月在解放西路原邮电局办公楼举办的大型邮品交换会,全省有300多位邮友参加。

2001 年 7 月, 市集邮协会与团市委在青少年宫联合举办儿童 集邮游园活动,参加的学校有第九小学、第十小学、第十一小学、 龙华小学、第二十五小学的 800 名少年儿童。活动内容有支持北京 申办奥运会签名活动,集邮猜迷等。

2003 年 7 月 1 日, 市集邮协会召开庆祝集邮协会成立 20 周年 座谈会,省集邮协会副会长谢华、秘书长刘唐义、市邮政局副局长 龙新颖等参加了座谈会。

2005年1月22日,市集邮协会召开新春集邮茶话会,由市集邮协会会长龙新颖主持,省集邮协会副会长谢华等参加。有13家单位的集邮爱好者参加了茶话会。

2006 年 6 月 16 日,市集邮协会分会——老年人集邮协会举办 集邮沙龙活动,副会长黄培平、秘书长邴作柱等参加。活动内容有